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Succes kent vele vaders en dat is voor Vereniging Stadswerk Nederland niet 

anders. VHB, NIDIG en HBV, stuk voor stuk verenigingen die begin twintigste eeuw 

zijn ontstaan, staan aan de basis van de huidige vereniging. Twee veteranen, Aalt 

Landman en Ronald Mulder, blikken terug op de periode rond de fusie en daarna.

Sinds de fusie

W
at vliegt de tijd!', zegt Aalt Landman. 'Nu al 
25 jaar Stadswerk!' Landman was als 
secretaris van de NIDIG-afdeling (Neder-

lands Instituut van Directeuren en Ingenieurs 
Gemeentewerken) Friesland medeondertekenaar van 
de oprichting van de Stadswerk-afdeling Friesland. 
'Door de fusie van NIDIG, HBV (Hinderwet en 
Bouwtoezicht Vereniging) en VHB (Vereniging 
Hoofden van Beplantingen) ontstond een geheel 
andere organisatiestructuur. Men werd lid van één of 
meerdere vakgroep(en). Bij Stadswerk was ik lid van 
de vakgroep Civiele Techniek.'

De fusiepartners waren destijds sterk onderverdeeld 
in (delen van) provincies, landsdelen en disciplines. 
Landman: 'Binnen het NIDIG was de provincie ver-
deeld in vier kringen: Zuidwest, Noordwest, Zuidoost 
en Noordoost. Elke kring kwam één keer per maand 
bijeen. Deze bijeenkomsten duurden een dagdeel en 
hadden een vakinhoudelijk onderwerp, soms een 
excursie en voor een deel een sociaal karakter. Discus-
sie en informatie over bepaalde technische zaken 

kwamen aan de orde. Provinciaal werd een voorjaars-
ledenvergadering georganiseerd in een gastgemeente, 
waarbij ook de partners van de leden werden uitgeno-
digd. In het najaar werd een ledenvergadering gehou-
den in Leeuwarden. Daarnaast werden enkele thema-
middagen georganiseerd over technische 
aangelegenheden, organisatie en management, wets-
wijzigingen op het gebied van bouwen en wonen, 
milieu, aanbestedingen en, toen zeer actueel, de aan-
leg van riolering in onrendabele gebieden. Ook de 
plannen voor gemeentelijke herindeling kwamen 
regelmatig aan de orde.'

Zoeken en aftasten
De opkomst bij bijeenkomsten vanuit verschillende 
geledingen liep over het algemeen terug. Landman: 
'Het was een tijd van zoeken en aftasten naar de juiste 
plaats van en voor ieder. In 1995 gingen de noorde-
lijke provincies op in de afdeling Noord.' Ook in de 
nieuwe, gestroomlijnde structuur was er een breed 
scala aan thema's dat de aandacht vroeg volgens 
Landman. 'Het ging vaak over ophanden zijnde wets-
wijzigingen en politieke besluiten. Reorganisatie en 
integreren van techniek in een bredere gemeentelijke 
organisatie. Veel gemeenten wilden de losstaande 
Dienst van Gemeentewerken integreren als afdeling 
in de gemeentelijke organisatie. Ook in de regelge-
ving veranderde veel. Bouwvergunning werd omge-
vingsvergunning, milieueisen en verkeersveiligheid 
vroegen steeds meer. Ook de aanbestedingseisen 
werden scherper en juridische lekken en gaten moes-
ten worden gedicht. Illustratief was de uitspraak: 
"Vroeger werd een overeenkomst gesloten op de on-
derkant van een sigarendoos. Nu moeten er vijf con-

Terugblik op 25 jaar Stadswerk
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 Aalt Landman: 'Door de fusie 
ontstond een geheel andere 
organisatiestructuur.'

 Ronald Mulder: 'Sommige 
thema's komen in een andere 
gedaante terug.'
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maar heeft ook ideeën over de toekomstige koers 
van de vereniging. 'De fysieke leefomgeving is 
altijd in beweging en kan altijd beter. Duurzame 
energie is bijvoorbeeld een belangrijk speerpunt. 
Ook de aandacht voor de Groninger gaswinning 
past hier goed in. En er zou meer georganiseerd 
kunnen worden voor oudere leden. We organise-
ren eens in de twee jaar een bijeenkomst voor oud-
leden van het NIDIG. Het zijn altijd geslaagde bij-
eenkomsten, de laatste was op 10 mei van dit jaar. 
Dit zou misschien uitgebouwd kunnen worden. En 
het blijft belangrijk om zoveel mogelijk gemeenten 
lid te maken die dat nu nog niet zijn.'

Ook Ronald Mulder heeft ideeën over de toe-
komst van de vereniging. 'We moeten actueel en 
vernieuwend zijn bij de uitdagingen voor de 
openbare ruimte in al haar facetten. En dan be-
doel ik zeer actueel: de vragen van de gemeente 
en haar medewerkers voor zijn, een antwoord 
geven op de kennisbehoefte bij onze leden. Het 
monitoren wat er aankomt is daarbij erg belang-
rijk.' 

tracten worden ondertekend." De plaats van de inge-
nieur werd ingenomen door een jurist. En ook toen 
al was inspraak van en samenwerking met bewoners 
zeer belangrijk. Het publiek is mondiger geworden 
en wil meepraten en meedenken.'

Ronald Mulder trad na de fusie toe tot het landelijk 
bestuur en was jarenlang voorzitter van de vakgroep 
Groen, Natuur en Landschap (GNL). 'De thema's 
door de jaren heen waren onder meer natuur in de 
stad, natuurlijke beplantingen, chemische onkruid-
bestrijding en het verbod daarop in de openbare 
ruimte. En verder organisatievraagstukken als pro-
jectmatig werken, de flora- en faunawetgeving, de 
Omgevingswet. Deze zaken spelen nog steeds, al 
veranderde soms de inhoud en aanpak door voort-
schrijdend inzicht, maatschappelijke ontwikkelingen 
en nieuwe wetgeving. Het komt soms ook in een 
andere gedaante terug, zoals in groen en gezond-
heid in de stad en klimaatadaptatie.'

Toekomst
Aalt Landman kijkt niet alleen naar het verleden, 

NOG LANGER GELEDEN...

 Oud-NIDIG-leden komen nog altijd bij elkaar, op de foto de 
afdeling Friesland op 10 mei 2017. Links onder redactielid van 
Stadswerk magazine Nico op de Laak.

 
NIDIG-afde-
ling Friesland, 
Veenklooster 
1957.

 Interprovinci-
ale Contactdag 
Groningen, 
Friesland en 
Drenthe 1987.

 Excursie NIDIG-afdeling 
Friesland, kring Zuidwest, 1990.

 Bijeenkomst van directeuren Gemeentewerken, Amsterdam 1905.

 NIDIG-afdeling 
Friesland, Sneek 1976. 
De burgemeester 
(met ambtsketen) op 
de foto is mr. B. van 
Haersma Buma, 
vader van de huidige 
CDA-leider Sybrand 
Buma..


